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Johann Sebastian Bach (1685–1750)
Fantasia et Fuga in g, BWV 542
 01 Fantasia . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (06 ' 11)
 02 Fuga . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (06 '32)

Johann Ludwig Krebs (1713–1780)
Fuge über den Namen ‚Bach', Krebs-WV 434
 03  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (04 ' 01)

Franz Liszt (1811–1886)
Präludium und Fuge über B-A-C-H, S.260/2 (1869/70)
 04 Präludium . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (04 ' 23)
 05 Fuge . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (10 ' 01)
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Zsigmond Szathmáry (*1939)
B-A-C-H “Hommage à ...” for grand Organ (1990)
 06  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (11 ' 53)

Max Reger (1873–1916)
Phantasie und Fuge über B-A-C-H, Op.46 (1900)
 07 Phantasie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (08 ' 58)
 08 Fuge . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (10 ' 28)

Total Time . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . (62 ' 33)
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DEUTSCHER MUSIKWETTBEWERB
THE GERMAN MUSIC COMPETITION

More than four decades of the German Music Competition
Ever since its inception in 1975, the German Music Competition (Deutscher Musik-
wettbewerb—DMW) has been the national competition for up-and-coming young 
musicians with the most comprehensive range of supporting measures. Under the 
auspices of the German Music Council (Deutscher Musikrat), the competition is held 
in categories that vary from year to year. 

More than just monetary awards
The central purpose of the German Music Competition is to provide talented young 
musicians with support. Putting this idea into practice has made the Deutscher 
Musikwettbewerb far more than a yearly competition among the best musicians—
at the conclusion of the competition, those who have won an award or a scholarship 
benefit from a wide range of carefully chosen measures for developing their talent. 

Support with substance
The DMW’s measures for promoting artistic development come into play where formal 
musical training ends. To help young artists gain their place in concert life, the DMW 
places a strong emphasis on helping artists obtain concert engagements. Concerts 
within the framework of the Concert Promotion German Music Competition (Kon-
zertförderung Deutscher Musikwettbewerb) provide the winners of the competition 
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as well as scholarship recipients with the opportunity to perform in chamber music 
concerts throughout Germany. The approximately 250 associated concert organizers 
regularly and gladly use the chance to present the rising young talents to their concert 
audiences. In addition, DMW winners are also engaged for award winners’ concerts 
at important festivals and concert series in Germany and abroad (the latter in co-
operation with the Goethe Institute). Competition winners and selected solo category 
finalists are also recommended to professional orchestras in Germany as soloists for 
symphony concerts. All award winners are featured on a Primavera Edition debut CD 
with GENUIN in cooperation with Deutschlandradio. 

300 concerts a year
Through the efforts of the DMW, approximately 300 concerts featuring winners of 
the competition and scholarship recipients take place each year. Individual support 
for artists normally lasts three years. Winners of the DMW competition also receive a 
grant (generally € 5,000). Under the patronage of the President of Germany, the Ger-
man Music Competition is a project by the Deutscher Musikrat and receives financial 
support from the Federal Commissioner for Culture and the Media and the City of 
Bonn. The development activities for artists are supported by the Kulturstiftung der 
Länder (Cultural Foundation of the Federal States) and the Gesellschaft zur Verwer-
tung von Leistungsschutzrechten (GVL), which represents the copyright interests of 
performing artists and record manufacturers in Germany.

www.deutscher-musikwettbewerb.de
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About the works 

If you cross the Rhine in Basel on Wettstein Bridge and then over the St. Alban Gra-
ben to Steinenberg, on the right-hand side, just in front of Barfüsserplatz, you will 
find yourself before the unobtrusive, representative building of the city casino. 
Here the visitor should most definitely make a stop, since behind the venerable 

walls is the large, 150-year-old Musiksaal, a magnificent “shoebox” with the marble 
pilasters and stucco typical of classicist architecture, contributing to the hall’s much-
praised acoustics; in addition, there is a fine parquet, a circular gallery, exquisite 
chandeliers, and a subdued, dark gray-red audience area on which 1500 people can sit 
through even longer events.
 Above the three-tier, spacious platform rises the listed organ facade, behind which 
the Swiss organ building companies Metzler and Klahre have recently concealed a new 
marvel. The acceptance report is at the same time a glittering eulogy, concluding that 
“an outstanding and pioneering instrument, technically, in terms of sound and crafts-
manship, and from an environmental perspective” has been built, with its presence 
and room-filling sound, with its vibrant articulation, cleverly designed for the organist 
and comfortable to play, with its more than fifty well-coordinated voices, and moreover 
equipped with a luxury: the organist can choose either to sit on the three-manual con-
sole on the organ case or in the ingenious wheeled console that can be rolled to any place 
on the stage – depending on whether he wants to turn his back to the audience or the 
pipes, or demonstrate in profile how his hands manipulate the three manuals and his 
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feet the ergonomically-designed pedal apparatus. For those who are capable, it must be 
a wonderful thing indeed to unleash the unlimited possibilities of this instrument.
 One such who is capable is Aurel Dawidiuk. At the age of twenty-one, he won the 
prize of the German Music Competition on August 6, 2022, which no one had received 
in his category since 2001, playing the Rieger Organ of St. Simon and Judas in Hennef 
(Sieg) on the Rhine. Eight months after this success, he had the opportunity to redeem 
the “voucher” of the German Music Council in April 2023, in the above-described set-
ting and on the instrument housed there, which has always consisted in a recording 
for the GENUIN label. 
 Dawidiuk is enthusiastic about the Metzler-Klahre Organ, which he feels is “a very 
special honor” to play. The mobile console is fixed to the middle of the stage, so that 
the sound, “similar to the conductor of a Romantic orchestra, reaches me with a delay 
of about 1/5 second, while at the same time I experience the fabulous acoustics of the 
hall,” enthuses the young man, who could be envied for this position “within the mu-
sic” were he not able to convey it so naturally and ingeniously that you feel like you 
are right by his side – an organist with his whole being, who fulfills every expectation 
we could possibly have, and more than that. After receiving his first lessons on the 
piano and violin at the age of six, it wasn’t long before his talent began to seek fur-
ther horizons. Although someone tried to dissuade Dawidiuk from his affair with the 
queen, remarking that the organ was a “tooting instrument,” no one can stop a per-
son who is already overcome by love for the queen of instruments. Anyone who has 
followed Dawidiuk’s further career and has perhaps heard his piano recording debut, 
which came out in autumn 2022, would have to agree that he has mastered the secrets 
of the “singing devil” as easily as he has the alter ego of the great Romantics. 
 Dawidiuk sums up the fundamental difference between these diametrically op-
posed realms in simple terms: “While on the piano the decisive thing is how one 
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approaches the note and strikes it, with the organ it is mainly about how one releases 
the key. In the first it is about the modelling of the sound, the almost sensual touch-
ing of the key, but with the second, where the sound is always there and remains 
unchanged as soon as you press the key, what is decisive is how much of the endless 
breath of the instrument I grant to the individual tone or chord before I move on to the 
next one.” 
 This sounds very deliberate and controlled, but is so natural to the young musician 
that he can even perform one and the same composition both as a virtuoso piano piece 
and as a monumental organ work, giving both versions individual features that are by 
no means exhausted in the mechanics of the instruments. We are referring here to 
Franz Liszt’s Prelude and Fugue on B-A-C-H, one of the centerpieces of this debut recital 
program: in addition to the dramatic sense “of the Romantic exaltation of the Tho-
maskantor” emphasized by a critic, we have the new dimension of the pure joy of dis-
covery experienced by the celebrated lion of the keyboard, who, as a newcomer to the 
organ, turned his attention to the spirit of the composer he also admired beyond mea-
sure. The piano was a rapidly evolving instrument, while the organ, on the other hand, 
continued to produce its sounds in the old way, its principle remaining unchanged. 
 Johann Sebastian Bach sets the tone and provides the motto in this new album as 
well: first with the Fantasia et Fuga in g, BWV 542, one of the trial pieces with which he 
is said to have applied for the position of organist at the St. Jacobi Church in Hamburg 
in 1720. The cosmic force of the jagged Fantasia, which at the time must have caused 
considerable distress to the organ blowers and astonished the panel of judges – this 
tremendous power penetrates so freely through all fashions, manners, and epochs 
that it continues to exert its shaping influence 270 years after its composition. For 
Zsigmond Szathmáry, the Hungarian grand old man of organ playing, it served in 1990 
as a formal model for his work B-A-C-H “Hommage à …”, which despite its advanced 
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language and technique breathes the spirit of the composer to whom it pays tribute. 
Although Szathmáry did not use the name motif in its basic form, “because its chro-
maticism no longer has any meaning or tension in a non-functional-harmonic con-
text,” his attempt to “listen in Bach for deeper truths” has certainly succeeded: the art 
of the toccata lives on ... 
 The last work of the current program also harks back to the beginning. Like Jo-
hann Ludwig Krebs (“the only crab [Krebs] in my stream [Bach]”) in his short fugal 
intermezzo, and like countless composers from the past and present, Max Reger also 
makes use, in his Opus 46, of the eternal motif B-A-C-H, from which, however, he fash-
ions a harrowing symphonic poem. After returning home to Weiden following his 
physical and mental breakdown, he gradually drew new strength – and it cannot be 
denied that this is a “plot thread” of the colossal work, the fugue of which finds a mea-
sure of order, emerging from a barely perceptible pppp, after the catastrophic aggrega-
tions of the imagination. “But where the danger is, also grows the saving power” – and 
for Reger this has a name: BACH. 

Eckhardt van den Hoogen
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Till Schuler, Elene Meipariani, Till Hoffmann

The Artist
Biographical Notes

A
s an organist, pianist and 
conductor, Aurel Dawidiuk 
is one of the most versa-
tile young musicians of his 

generation. He studied orchestral 
conducting with Johannes Schlaefli 
and Christoph Mathias-Mueller and 
piano with Till Fellner at the Zurich 
University of the Arts, as well as or-
gan with Martin Sander at the Basel 
Academy of Music.
 For his playing he has been award-
ed first prizes in numerous compe-
titions, among others he won the 
London Organ Competition in 2018, 
in 2019 the International “Young Or-
ganist” Competition Moscow and 
the TONALi19 Piano Competition in 
Hamburg, in 2022 the Prize of the Ger-
man Music Competition in the organ 
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category (not awarded since 2001), and in 2023 the International Hans von Bülow Com-
petition in the conducting from the piano category in Meiningen.
 He works as a soloist with the Deutsche Kammerphilharmonie Bremen, the Sin-
fonietta Köln, and the Göttingen Symphony Orchestra and can be heard in halls 
such as the Elbphilharmonie Hamburg, the Konzerthaus Dortmund, and the Pierre 
Boulez Saal in Berlin. He also appears at festivals such as the Beethovenfest Bonn, 
the Schleswig-Holstein Music Festival, and in many important churches in Germany 
and other European countries. In the 2023/2024 season he will make his debut in the 
Philharmonie Berlin and the Kulturpalast Dresden.
 In 2021 the young musician was admitted to the Conducting Forum of the German 
Music Council – a promotion program for young conductors. He has already conducted 
well-known orchestras such as the Bern Symphony Orchestra, the Basel Chamber Or-
chestra, and the Thessaloniki State Symphony Orchestra.
 Aurel Dawidiuk has received scholarships from the Deutsche Stiftung Musikleben, 
the Carl Bechstein Foundation, and the Mozart Society in Dortmund for many years.

www.aureldawidiuk.de
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Hauptwerk (HW) 
C-c''''
Principal 16'
Octave 8'
Gamba 8'
Viola d'Amore 8'
Konzertfl öte 8'
Gedackt 8'
Octave 4'
Spitzfl öte 4'
Superoctave 2'
Cornet V 
Mixtur V 2'
Trompete 16'
Trompete 8'

Orchestral Swell 
(OS) C-c''''
Geigen Diapason 8'
Dulciana 8'
Quintaton 8'
Claribel Flute 8'
Principal 4'
Octave Viola 4' 
Concert Flute 4' 
Twelfth 2 ⅔  ' 
Fifteenth 2' 
Tierce 1 ⅗  ' 
Septime 1 ⅐  ' 
Harmonics V 1 ⅓  ' 
Orchestral Horn 8' 
Clarinet 8' 
Tremulant

Récit expressif 
(RE) C-c''''
Bourdon 16'
Viole de Gambe 8'
Gambe d’Echo 8' 
Voix céleste 8' 
Flûte Jacqueline 8' 
Cor de Nuit 8' 
Viole 4' 
Flûte traversière 4' 
Octavin 2' 
Carillon II-III
Progression II-VI 2' 
Basson Martin 16' 
Trompette harm. 8' 
Basson-Haut-
bois 8' 
Voix humaine 8' 
Clairon harm. 4' 
Tremulant

Tuba (TU) C-c''''
Tuba 8' 

Pedal (PE) C-g'
Grand Bourdon 32' 
Flûte 16' 
Principalbass 16' 
Subbass 16' 
Flûte 8' 
Flûte 4' 
Contrebasson 32' 
Bombarde 16' 
Fagott 16' 
Trompete 8' 
Klarine 4' 

(Orchesterpedal 
C-g')
Zartbass 16' 
Open Diapason 8' 
Violoncelle 8' 
Claribel Flute 8' 
Basson Martin 16' 
Horn 8' 

Organ in the Stadtcasino Basel Musiksaal
Orgelbau Metzler AG / Orgelbau Klahre, 2020

Winddynamische 
Orgel F-f''
Flauto 8'
Principal 4'
Quintade 2 ⅔  '
Terzade 1 ⅗  '
Windharfe 4'
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DEUTSCHER MUSIKWETTBEWERB

Mehr als vier Jahrzehnte DMW
Seit dem Gründungsjahr 1975 ist der Deutsche Musikwettbewerb (DMW) der nationa-
le Wettbewerb mit dem breitesten Förderspektrum für den professionellen musikali-
schen Nachwuchs. Er ist ein Projekt des Deutschen Musikrats und findet mit jährlich 
wechselnden Kategorien statt. 

Mehr als nur Preisgelder
Das grundsätzliche Anliegen des DMW ist die Förderung junger und hochbegabter 
Musiker:innen. Die Umsetzung dieser Idee hat aus dem Deutschen Musikwettbewerb 
weitaus mehr gemacht als eine jährlich stattfindende Konkurrenz der Besten: Den 
Preisträger:innen und Stipendiat:innen des DMW eröffnet sich im Anschluss an den 
Wettbewerb ein Bündel optimal aufeinander abgestimmter und effizienter Förder-
maßnahmen. 

Substantiell fördern
Die Fördermaßnahmen des DMW greifen dort, wo die Musikausbildung aufhört. Um 
die jungen Musikerpersönlichkeiten dabei zu unterstützen, sich im Konzertleben zu 
platzieren, setzt der DMW den Schwerpunkt der Förderprogramme auf die Vermitt-
lung von Konzerten. Preisträger:innen und Stipendiat:innen werden im Rahmen der 
Konzertförderung Deutscher Musikwettbewerb für Kammermusikkonzerte in ganz 
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Deutschland vermittelt. Die circa 250 Mitglieder des Veranstalterrings nutzen regel-
mäßig und gern die Chance, ihrem Publikum den hochbegabten Nachwuchs vorzu-
stellen. Die Preisträger:innen des DMW werden zudem für Preisträgerkonzerte an 
bedeutende Festivals und Konzertreihen im In- und Ausland vermittelt (im Ausland 
in Kooperation mit dem Goethe-Institut). Preisträger:innen und ausgewählte Fina-
list:innen der Solokategorien werden den professionellen Orchestern in Deutschland 
als Solist:innen für Orchesterkonzerte empfohlen. Alle Preisträger:innen produzieren 
eine Debüt-CD in der Edition „Primavera“ bei GENUIN in Kooperation mit Deutsch-
landradio. 

300 Konzerte pro Jahr
Insgesamt kommt es durch Vermittlung des DMW zu circa 300 Konzerten pro Jahr mit 
Preisträger:innen und Stipendiat:innen. Die Einzelförderdauer beträgt in der Regel drei 
Jahre. Preisträger:innen des DMW erhalten außerdem einen Geldpreis (i.d.R. 5000 €). 
Der Deutsche Musikwettbewerb wird vom Deutschen Musikrat unter der Schirmherr-
schaft des Bundespräsidenten getragen und von der Beauftragten der Bundesregierung 
für Kultur und Medien sowie der Bundesstadt Bonn gefördert. An den Förderungs-
maßnahmen beteiligen sich die Kulturstiftung der Länder und die Gesellschaft zur 
Verwertung von Leistungsschutzrechten (GVL).

www.deutscher-musikwettbewerb.de
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Über die Werke

Wer in Basel auf der Wettsteinbrücke den Rhein überquert und hernach 
über den St. Alban-Graben bis zum Steinenberg vordringt, der entdeckt 
auf der rechten Seite kurz vor dem Barfüsserplatz das unaufdringlich-re-
präsentable Gebäude des Stadtcasinos. Hier sollte der Besucher unbe-

dingt einkehren, denn hinter dem ehrwürdigen Gemäuer verbirgt sich der große, 
rund 150 Jahre alte Musiksaal, eine prächtige „Schuhschachtel“ mit den für klassizis-
tische Architekturen typischen Marmorpilastern und Stuckaturen, die das Ihre zu der 
viel gelobten Akustik des Saales beitragen; dazu feinstes Parkett, eine umlaufende 
Empore, erlesene Lüster und eine dezente, dunkelgrau-rote Bestuhlung, auf der 1500 
Menschen auch längere Veranstaltungen aushalten können.
 Über dem dreistufig-geräumigen Podium erhebt sich an der Stirnseite der denkmal-
geschützte Orgelprospekt, hinter dem die Schweizer Orgelbauer Metzler und Klahre 
jüngst ein neues Wunder versteckt haben. So ist denn auch der Abnahmebericht eine 
glanzvolle Eloge mit dem Fazit, es sei hier „ein in technischer, klanglicher, handwerkli-
cher und auch ökologischer Hinsicht herausragendes und wegweisendes Instrument“ 
geschaffen worden, präsent und raumfüllend im Klang, lebendig in der Ansprache, be-
quem und ausgeklügelt in der Handhabung, in ihren mehr als fünfzig Stimmen vor-
züglich aufeinander abgestimmt und überdies mit einem Luxus versehen, der dem 
Organisten die Wahl lässt, ob er auf dem dreimanualigen Spieltisch am Gehäuse oder 
aber in dem kunstvollen „Gefährt“ Platz nehmen will, das an jede Stelle der Bühne 
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zu rollen ist – je nachdem, ob er dem Publikum oder den Pfeifen den Rücken kehren 
oder im Profil demonstrieren will, wie die Hände die drei Manuale und die Füße die 
ergonomisch geformte Pedalerie traktieren. Für den, der es kann, muss es ein Wunder-
bares sein, die unbegrenzten Möglichkeiten des Instrumentes zu entfesseln.
 Einer, der es kann, ist Aurel Dawidiuk. Als 21-Jähriger hat er am 6. August 2022 auf 
der Rieger-Orgel von St. Simon und Judas in Hennef (Sieg) am Rhein den Preis des Deut-
schen Musikwettbewerbs gewonnen, den seit 2001 niemand mehr in seiner Kategorie 
erhalten hatte. Acht Monate nach diesem Erfolg darf er im April 2023 in dem eingangs 
beschriebenen Ambiente und auf dem dort beherbergten Instrument den „Gutschein“ 
des Deutschen Musikrates einlösen, der seit jeher in einer Tonträgeraufnahme für das 
Label GENUIN besteht. 
 Dawidiuk ist begeistert von der Metzler-Klahre-Orgel, auf der zu spielen er „als eine 
ganz besondere Ehre“ empfindet. Der mobile Spieltisch ist in der Bühnenmitte arre-
tiert, sodass der Klang „ähnlich wie bei dem Dirigenten eines romantischen Orchesters 
mit einer Verzögerung von etwa 1/5 Sekunde bei mir ankommt, während ich gleichzei-
tig die fabelhafte Akustik des Saales erlebe“, schwärmt der junge Mann, den man um 
diese Position „im Innern der Musik“ beneiden könnte, wenn er sie nicht so natürlich 
und geistreich zu vermitteln wüsste, dass man sich an seiner Seite glaubt – ein Voll-
blut-Organist, wie man ihn sich nur wünschen kann und nicht nur das! Nachdem er 
mit sechs Jahren den ersten Unterricht auf dem Klavier und der Geige erhalten hatte, 
dauerte es nicht lange, bis sich das Talent nach einer Erweiterung seiner Kreise umtat. 
Zwar versuchte jemand mit der Bemerkung, die Orgel sei ein „Hup-Instrument“, Aurel 
Dawidiuk von der Affäre mit der Königin abzubringen; allein, man wird niemanden 
aufhalten können, den die Liebe zur Königin der Instrumente bereits übermannt hat. 
Wer den weiteren Werdegang Dawidiuks verfolgt und vielleicht dessen pianistisches 
Tonträgerdebüt gehört hat, das im Herbst 2022 herauskam, der müsste beipflichten, 
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dass hier einer mit den Geheimnissen des „singenden Teufels“ ebenso spielend fertig 
wird wie mit dem Alter Ego der großen Romantiker. 
 Den grundlegenden Unterschied zwischen den diametral entgegengesetzten Sphä-
ren bringt Dawidiuk auf einen einfachen Nenner: „Während auf dem Klavier ent-
scheidend ist, wie man sich dem Ton nähert und ihn anschlägt, geht es bei der Orgel 
vor allem darum, wie man die Taste wieder verlässt. Dort ist es das Modellieren des 
Klanges, der Anschlag, das geradezu sinnliche Anrühren der Taste; hier aber, wo der 
Ton immer da ist und unverändert bleibt, sobald man die Taste niederdrückt, ist vor 
allem entscheidend, wieviel von dem unendlichen Atem des Instruments ich dem 
einzelnen Ton oder dem Akkord zubillige, bevor ich zum nächsten übergehe.“
 Das klingt sehr überlegt und kontrolliert, ist dem jungen Musiker aber so selbstver-
ständlich, dass er sogar ein und dieselbe Komposition mal als virtuoses Klavierstück, 
mal als monumentales Orgelwerk aufführen und beiden Versionen individuelle Züge 
verleihen kann, die sich keineswegs in der Mechanik der Instrumente erschöpfen. 
Die Rede ist von Franz Liszts Präludium und Fuge über B-A-C-H, einem der zentralen 
Programmpunkte des Debüt-Recitals: Zu dem dramatischen Gespür „für die roman-
tische Überhöhung des Thomaskantors“, die ein Kritiker betonte, tritt jetzt als neue 
Dimension die pure Entdeckerfreude des gefeierten Tastenlöwen, der sich als orga-
nistischer Quereinsteiger dem Geiste dessen näherte, den auch er über die Maßen be-
wunderte: Das Klavier war ein rasant sich fortentwickelndes Instrument, die Orgel 
hingegen tönt stets nach alter Weise, da sich an ihrem Prinzip nichts geändert hat. 
 Johann Sebastian Bach gibt auch in diesem neuen Album den Ton und das Motto 
an: zunächst mit Fantasia et Fuga in g, BWV 542, einem jener Probestücke, mit denen 
er sich 1720 um die Organistenstelle an der Hamburger St. Jacobi-Kirche beworben ha-
ben soll. Die kosmische Wucht der zerklüfteten Fantasia, die seinerzeit die Kalkanten 
in arge Nöte gebracht und das Gremium der Juroren in Staunen versetzt haben dürfte 
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– diese gewaltige Kraft dringt so ungehindert durch alle Moden, Manieren und Zei-
ten, dass sie auch 270 Jahre nach ihrer Entstehung ihren modellierenden Einfluss gel-
tend macht: Zsigmond Szathmáry, dem ungarischen Grandseigneur des Orgelspiels, 
ist sie 1990 ein formales Vorbild zu seinem Werk B-A-C-H „Hommage à …“, das trotz 
einer avancierten Sprache und Technik aus dem Geiste des Gewürdigten lebt. Zwar 
hat Szathmáry das Namensmotiv nicht mehr in seiner Grundgestalt verwandt, „weil 
seine Chromatik in einem nicht funktional-harmonischen Kontext keinen Sinn und 
keine Spannung mehr hat“; der Versuch aber, „tiefere Wahrheiten bei Bach zu erlau-
schen“, ist unbedingt gelungen: Die Kunst der Toccata lebt fort ... 
 Auch das letzte Stück des gegenwärtigen Programms wirft einen Blick auf den Be-
ginn zurück. Wie einst Johann Ludwig Krebs („der einzige Krebs in meinem Bache“) in 
seinem kleinen, fugierten Intermezzo, und wie unzählige Tonkünstler in Geschichte 
und Gegenwart, so hält sich auch Max Reger in seinem Opus 46 an das ewige Motiv 
BACH, aus dem er allerdings eine erschütternde symphonische Dichtung gestaltet: 
Nach dem körperlich-seelischen Zusammenbruch wieder daheim in Weiden ange-
kommen, schöpft er nach und nach neue Kraft – und sage niemand, dies wäre nicht 
ein „Handlungsstrang“ des kolossalen Werkes, dessen Fuge nach den katastrophi-
schen Ballungen der Phantasie aus einem kaum mehr wahrnehmbaren pppp zur Ord-
nung findet. „Wo aber Gefahr ist, wächst das Rettende auch“ – und das hat für Reger 
einen Namen: BACH. 

Eckhardt van den Hoogen
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Der Künstler
Biografische Anmerkungen

Aurel Dawidiuk gehört als 
Organist, Pianist und Diri-
gent zu den vielseitigsten 
jungen Musikern seiner 

Generation. Er studiert an der Zür-
cher Hochschule der Künste Orches-
terdirigieren bei Johannes Schlaefli 
und Christoph-Mathias Mueller und 
Klavier bei Till Fellner sowie Orgel 
an der Musik-Akademie Basel bei 
Martin Sander.
 Für sein Spiel wurde er bei zahlrei-
chen Wettbewerben mit ersten Prei-
sen ausgezeichnet, unter anderem 
gewann er 2018 die London Organ 
Competition, 2019 die International 
„Young Organist“ Competition Mos-
cow und den TONALi19-Klavierwett-
bewerb in Hamburg, 2022 den Preis 
des Deutschen Musikwettbewerbs 
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in der Kategorie Orgel (erstmals seit 2001 vergeben) sowie 2023 den Internationalen 
Hans-von-Bülow-Wettbewerb in der Kategorie „Dirigieren vom Klavier“ in Meiningen.
 Solistisch arbeitet Aurel Dawidiuk mit der Deutschen Kammerphilharmonie Bre-
men, der Sinfonietta Köln und dem Göttinger Symphonieorchester und ist in Sälen 
wie der Elbphilharmonie Hamburg, dem Konzerthaus Dortmund und dem Pierre Bou-
lez Saal in Berlin zu hören. Zudem tritt er bei Festivals wie dem Beethovenfest Bonn, 
dem Schleswig-Holstein Musik Festival und in vielen bedeutenden Kirchen Deutsch-
lands und des europäischen Auslands auf. In der Saison 2023/2024 debütiert er in der 
Philharmonie Berlin und im Kulturpalast Dresden.
 2021 wurde der junge Musiker in das Forum Dirigieren des Deutschen Musikrates 
für den dirigentischen Spitzennachwuchs aufgenommen und dirigierte bereits nam-
hafte Orchester wie das Berner Symphonieorchester, das Kammerorchester Basel und 
das Städtische Orchester Thessaloniki.
 Aurel Dawidiuk ist langjähriger Stipendiat der Deutschen Stiftung Musikleben, der 
Carl Bechstein Stiftung und der Mozart Gesellschaft Dortmund.

www.aureldawidiuk.de
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